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A temető kerítése 2022. decemberében, az előző évi közmeghallgatás után, átadásra került. A 
pályázat elszámolása megtörtént. Az egyetlen probléma, hogy a padkáról a nagyobb gépek 
felverik rá a sarat.  
A hársfa visszavágása biztonsági okokból megtörtént. Egy másik fáról egy 4 méteres rönknyi 
ág leszakadt, a vállalkozó már értesítve lett ebben az esetben is az intézkedés szükségességéről.  
Az északi kerítés 4 méterrel beljebb van mint kéne, ez belátható időn belül az eredeti helyére 
kerül. A kimérés megtörtént, megtaláltuk az eredeti oszlopokat, 85 méter hosszan kell ezek 
között az új kerítést felépíteni. A smaragdtuja élősövényt ki kell vágni, mivel beteg.  

A közfoglalkoztatási program 2024. február 29. napig meghosszabbításra került, így a 
közmunkások meg tudják ezt csinálni. 

A kápolna felújítása folyamatban van. Mivel a pályázat elszámolásánál nem fogadták el csak 
munkadíjat anyagköltség nélkül, az eddigi beruházás teljes összegben önerőből valósult meg, 
közel 4,5 millió forint értékben, az eredeti neogótikus díszítések helyreállításával. Az ablakokra 
tavaly 4,5 millió forintos árajánlat érkezett. Ezt megfizetni nem tudjuk, társadalmi munkában 
készítem el, csak az üveget és a vasalást kell megvenni. A torony helyreállítását a már meglévő 
tervek alapján várhatóan a télen, a NÉBIH pályázaton elnyert fából csináljuk meg, és daru fogja 
majd a helyére emelni. 

A tervezett pályázatok közül a Magyar Falu Programban falubuszra szerettünk volna pályázni, 
de a keretösszeg ismeretében ez nem lenne sikeres, így inkább a temető útjának térkövezésére 
nyújtunk be várhatóan pályázatot a hídtól a ravatalozóig, illetve erről leágazva a kápolnához. 

Az idei évben 14 alkalommal kaszálták végig a közmunkások a falu zöldterületeit és a temetőt. 
Ez rengeteg költséget jelent, és a gépek is leamortizálódtak, egy ideje kölcsön eszközöket 
használnak. LEADER pályázaton nyert az önkormányzat 3,5 millió forintot gépbeszerzésre, ez 
azonban utófinanszírozott, a teljes összeget ki kellene fizetni, és a támogatás az elszámolás 
elfogadása után érkezik csak meg. A gépeket 10 napon belül el kellene hozni, mivel az 
értékesítő tájékoztatása alapján, januártól 20%-os áremelés várható. Más önkormányzatokat is 
megkerestünk, tudnak-e erre az időre számunkra kölcsönt biztosítani, de nem jártunk sikerrel, 
és országgyűlési képviselőnk, Cseresnyés Péter sem tudott segíteni. Keressük a megoldást a 
problémára.  

Szóba került temető mellé parkoló kialakítása, de a szóba jöhető területekért a tulajdonosok 
számunkra túl magas vételárat kötöttek ki. Másik lehetőség az utcafronti szakasz lecsövezése 
és burkolása, de csak a csőnek 10.000 forint darabja. 

A harangláb tűzoltószertárnak nevezett termében Hungarikum pályázati forrásból helytörténeti 
múzeumot alakítottunk ki. A belső felújításra 1,7 millió forintot, a kapcsolódó megnyitó 
rendezvényre 200.000 forintot biztosított számunkra a Minisztérium. A kiállított anyagokat 
mind helyi lakók, mind elszármazottak ajánlották fel. Hosszú távon szeretnénk, ha minden 
családnak lenne itt egy saját fiókja.  

A projekt folytatása az anyag digitalizációja, és honlap készítése. Erre az idei évben 2,6 millió 
forintot nyertünk. Tervben van még ide egy külső illemhely kialakítása, mivel többször is 
előfordultak higiéniai problémák. 

A Helyi Értéktár Bizottság több tagja társadalmi munkában az átadás előtt virágosítást, festést 
végzett a játszótéren. A szükséges anyagokat, eszközöket is ők ajánlották fel. Rossz állapota 
miatt lezárásra került egy mászóka. Sajnos az ország másik felében nemrég volt hasonló játékon 
halálos baleset. Szeretnénk elkerülni, hogy ez nálunk is megtörténjen. Központi ellenőrzés is 



volt ebben a témában, az egyetlen hiányosságot a dohányozni tilos kiírás kapcsán találták, ez 
azonnal orvosolva lett. 

A faluház felújítása kapcsán a 15 millió forintos pályázat elszámolása megtörtént, a hiánypótlás 
a napokban benyújtásra került. A raktár befejezéséhez az anyag megvan, a munkadíj forrása 
hiányzik. Az ajtót kellene még átvágni, illetve a vakolást, burkolást és festést kell még 
megcsinálni. A teljes épületre megvan a szigetelőanyag, itt is a munkadíjat kellene előteremteni. 
Az év folyamán bérleti díj, az Albatrosz Táncegyüttes szokásos táborából folyt be. Lakodalom 
nem volt. Jövőre lehetőségként felmerült külföldi vendégek elszállásolása egy egynapos 
fesztivál keretében. Az új konyhabútorhoz az anyag beszerzésére lenne szükség, az 
összerakását és beépítését társadalmi munkában a polgármester vállalja. 

Megszüntetésre került a szelektív sziget több más településhez hasonlóan, mivel a nem 
rendeltetésszerű használat rengeteg többletköltséget és problémát okozott. 

2023. november 19. napján lejárt a szennyvízszállítással kapcsolatos kijelölő döntésünk, de 
szerencsére sikerült úgy meghosszabbíttatnunk, hogy az ellátás folyamatos maradt. A vezetékes 
szennyvíz bekötéséről továbbra sincs konkrét információ, a szolgáltató pályázati forrásra vár. 
Elvileg hét éven belül megkell valósulnia. A bekötés kötelező lesz, de díjmentes. 

Vis maior pályázat keretében helyreállították a Kölcsey és Táncsics utcákban a járófelületet és 
a sáncokat. Az Arany János utca kereszteződése is érintett volt. Itt később történt egy csőtörés, 
ami miatt fel kellett bontani az utat, de ezt már helyre is állította a Zalavíz Zrt. A beruházás 
önrésszel kicsit több, mint 10 millió forintba került. A 3,5 tonnás súlykorlátozó táblák 
visszakerültek a helyükre. A projekttel együtt vállalkozói segítséggel a Kölcsey és Zrínyi utcák 
hosszabb szakasza is le lett kövezve. 

A Kölcsey utcai híd ismét megrongálódott. Ennek felújítása is az önkormányzat feladata. 
Tavaszi árajánlat alapján csak az anyag 1,5 millió forint. Felmerült, hogy vállalkozók 
megcsinálják társadalmi munkában, beton járófelülettel, és a felelősséget a polgármester 
vállalja. A statikai terv megvan. 

Az Arany János utcai kettőskereszt felállításra került. A 20x20-as keresztmetszetű, akácfa 
oszlopból készült. Az egyik ágába időkapszulát helyeztünk. A terület Harsányi Erzsébet és párja 
tulajdona, amit a tavasz folyamán átadnak az önkormányzatnak, azzal a feltétellel, hogy épület 
soha nem lehet rajta, és közösségi tér jellege marad. A területen eredetileg két ház volt, ezek 
közül az egyikről fénykép van az Értéktár anyagában. Tervezzük, hogy ez alapján 
szitanyomással egy táblát készíttetünk, amelyen megjelenik a település nevét adó két szent 
képe, életük, illetve a falu térképe és története. Ki fogjuk tisztíttatni a kutat, illetve kiemelni, 
felújítani azt. Hidat tervezünk építeni a bejárathoz. 

A faluház előtti élősövényt ki kell vágni. Tervben van esetleges pályázati forrásból sétány 
kialakítása, mely kapcsán a pajta küldő oldalán is kiállíthatók lennének régi használati tárgyak. 

A tavalyi sikerre tekintettel megismételjük az Adventi spirál rendezvényt december 16. napján, 
a kettőskeresztnél. 

Az idei szociális tűzifa pályázaton 14 m3-t nyert a település, amit 4,9 m3 NÉBIH tűzifával 
együtt már ki is osztottak. A napokban került benyújtásra egy újabb NÉBIH pályázat, melyen 
2,6 millió forint értékű faterméket juttattak részben tűzifa, részben rönk formában, melyet a 
temető északi kerítéséhez is fel lehet használni. 

 


